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Trh s elektřinou v Německu KRNAP slaví padesátku Arabela lyžuje u Lucifera  

Ministerstvo dalo zelenou dostavbě Temelína 
PRAHA (ČTK) - Ministerstvo životního 

prostředí (MŽP) vydalo souhlasné sta-

novisko k dostavbě jaderné elektrárny 

Temelín. Projekt na stavbu třetího a 

čtvrtého bloku elektrárny vyhověl 

požadavkům pro dopady na životní 

prostředí, uvedlo dnes ministerstvo. 

Zároveň ale stanovilo 90 podmínek, 

které musí energetická společnost ČEZ 

při realizaci projektu respektovat. 

Postup ministerstva kritizují někteří 

aktivisté. 

Podmínky ministerstvo stanovilo pro 

přípravu projektu, samotnou stavbu i 

pro budoucí provoz elektrárny. MŽP 

například požaduje zajištění ochrany 

vody, půdy i ovzduší, zajištění mini-

mální zátěže okolí při provozu elek-

trárny či garanci dopra-

vy maximálního množ-

ství materiálu na stavbu 

elektrárny po železnici. 

Ministr Tomáš Chalupa 

na tiskové konferenci 

uvedl, že z hlediska 

rozsahu bylo hodnocení 

dopadů dostavby Teme-

lína na životní prostředí 

největším procesem 

svého druhu v historii 

ministerstva. Nevládní 

organizace a veřejnost 

podaly přes 60.000 při-

pomínek, které bylo 

třeba vypořádat. Většina 

připomínek přišla z 

Německa a z Rakouska, kde se část 

obyvatelstva cítí jihočeskou jadernou 

elektrárnou ohrožena. 

Mluvčí ČEZ Barbora Půlpánová k roz-

hodnutí MŽP uvedla, že energetická 

společnost bude podmínky uvedené ve 

stanovisku ministerstva respektovat. 

Rakouská ekologická organizace Global 

2000, která proti Temelínu dlouhodo-

bě vystupuje, současně upozornila, že 

přes pozitivní posudek není cesta k 

realizaci nových bloků zdaleka otevře-

ná. „Posudek o dopadech na životní 

prostředí ještě žádnou jadernou elek-

trárnu nepostavil. Vzhledem k enorm-

nímu rozpočtu ve výši deseti až dva-

nácti miliard eur je velmi nepravdě-

podobné, že by ČEZ takovou sumu na 

kapitálovém trhu získal,“ napsalo 

sdružení a zdůraznilo, že bez masivní 

finanční podpory státu se s dokonče-

ním stavby nedá počítat. 

Postup ministerstva kritizuje i tuzem-

ské ekologické sdružení Calla, které 

prý oznámený krok nijak nepřekvapil. 

„My to vnímáme jako ukázku, jak je 

ministerstvo spojencem energetické 

společnosti ČEZ,“ řekl ČTK Edvard 

Sequens ze sdružení Calla. V nadsázce 

dodal, že udělení souhlasu vítá, neboť 

jim umožní napadnout dostavbu v 

takzvaném územním řízení. Ekologická 

sdružení již dříve kritizovala posudek 

k Temelínu, který podle nich dosta-

tečně neřeší otázky jaderného odpadu 

či havárie.



Analytici: Trh s elektřinou v Německu kvůli podpoře OZE nefunguje

BERLÍN (ČTK) -  Trh s elektřinou v 

Německu nefunguje, uškodila mu silná 

podpora obnovitelných zdrojů, která 

jde proti zájmu spotřebitelů. Tvrdí to 

analytici investiční banky Macquarie, 

podle nichž budou domácnosti v bu-

doucnu za elektřinu platit čím dál víc, 

zatímco cena na velkoobchodní úrovni 

se drží nízko. 

Problémem je podle analytiků napří-

klad i to, že schází podpora výstavby 

záložních zdrojů, zatímco levné uhlí 

odrazuje dodavatele od užívání čist-

ších elektráren na plyn. 

Maloobchodní ceny se budou dál zvy-

šovat, aby pokryly náklady na výstav-

bu solárních a větrných elektráren a 

jejich připojování do sítě. To ale kon-

trastuje se situací na velkoobchodním 

trhu, kde ceny tlačí dolů nadměrná 

výroba elektřiny právě v těch zaříze-

ních, která se těší všeobecné podpoře, 

neboť představují takzvanou čistou 

energii. 

"Dokud nenastane nějaká radikální 

změna, tak musíme konstatovat, že 

trh s elektřinou se v Německu struktu-

rálně zhroutil," poznamenávají analy-

tici. Vzhledem k tomu, že výrazně 

klesla cena instalací solárních elektrá-

ren a nižší jsou i náklady, které jdou k 

tíži spotřebitelů, měla by vláda podle 

analytiků přestat solární elektrárny 

dotovat. 

Jakmile začal Berlín elektřinu ze so-

lárních panelů subvencovat, začaly 

solární elektrárny v Německu růst jako 

houby po dešti. V současné době už 

jsou k rozvodné síti připojeny solární 

elektrárny s kapacitou přibližně 32 

gigawattů a podle analytiků se toto 

číslo kvůli subvencím zvýší o dalších až 

pět gigawattů. 

Režim subvencí podle analytiků pokra-

čuje navzdory tomu, že náklady na 

instalaci střešních solárních panelů se 

blíží ceně elektřiny z běžné sítě. To 

znamená, že solární kolektory mohou 

na trhu konkurovat i bez podpory. 

"Nakonec to ohrozí úlohu, jakou hraje 

při stanovování cen pro velkoobchodní 

účely výroba elektřiny z uhelných 

elektráren," poznamenávají analytici. 

Místo toho se stane, že lignit převez-

me na německém trhu výroby elektři-

ny roli marginálního paliva, což ceny 

elektřiny ještě víc stlačí. Toto palivo 

je totiž o osm až devět eur na mega-

watthodinu levnější než uhlí. Hlavní 

problém plynoucí z velkých objemů 

solárních kapacit je podle analytiků v 

tom, že ve špičce snižuje ceny právě 

výroba elektřiny ze slunce. 

Kolem poledne se ceny elektřiny vět-

šinou zvyšovaly, protože během oběda 

se zvyšovala poptávka. V posledních 

zhruba třech letech ale tyto ceny mají 

tendenci příliš se neměnit, protože na 

trh dorazí elektřina ze slunečních 

zdrojů. 

Loni 25. prosince se například stalo, 

že cena elektřiny na promptním trhu v 

Německu byla celý den záporná, pro-

tože trh zaplavovala kvanta elektřiny 

z obnovitelných zdrojů. Podle němec-

kých zákonů musí být taková elektřina 

využita, když se vyrobí. 

Analytici také uvedli, že asi polovině 

elektráren na uhlí a lignit hrozí ukon-

čení činnosti, protože jsou příliš staré. 

Zhruba 93 procent elektráren na černé 

uhlí je v provozu více než 21 let a 56 

procentům hrozí, že bude nutné je 

odstavit. 

"Plynové elektrárny jsou výrazně mla-

dší než uhelné a lignitové, ale dokon-

ce i ty nejmodernější (plynové) elek-

trárny mají problém uplatnit se na 

trhu," tvrdí analytici. Plynové elek-

trárny v Německu v posledních třech 

letech fungují se ztrátami, protože 

plyn je dražší než uhlí. Tento stav se 

podle analytiků udrží i další čtyři roky. 

Další vlna debat o břidlicovém plynu  

Evropská komise v září tohoto roku 

zveřejnila studie, které se zabývaly 

přínosem těžby břidlicového plynu 

pro Evropskou unii. Autoři v nich 

uvedli, že těžba tohoto plynu neza-

jistí evropské energetice soběstač-

nost a navíc není šetrná k životnímu 

prostředí. Evropský parlament proto 

vyzval Komisi, aby navrhla potřebná 

opatření. Veřejná konzultace, kte-

rou Komise vyhlásila, bude probíhat 

do 20. března 2013.  

Břidlicový plyn vyvolal začátkem roku 

v Česku vlnu odporu. Protesty a petice 

měly za následek zrušení povolení pro 

průzkum ložisek plynu na Náchodsku a 

Trutnovsku. Důvodem byla obava o 

krajinu a zdroje pitné vody. Čeští 

politici požadují zákaz těžby plynu 

hydraulickým štěpením, která může 

znečisťovat podzemní vody. Skupina 

senátorů přichystala návrh zákona již 

v květnu tohoto roku. Těžaři se však 

brání, že se ložiska plynu nacházejí v 

hloubkách okolo 1,5 km, zatímco 

zásoby pitné vody leží maximálně 500 

metrů pod zemí. V České republice 

prozatím platí moratorium na průzkum 

ložisek břidlicového plynu. Během 

jeho platnosti by mělo dojít ke změ-



nám české legislativy, které budou na 

"břidlicový boom" dostatečně reago-

vat, tvrdí ministerstvo životního pro-

středí.  

Kvůli obavám z kontaminace pitné 

vody způsobené například podpovr-

chovými explozemi již došlo k zákazu 

těžby břidlicového plynu ve Francii a 

Bulharsku. Tyto země spolu s Němec-

kem zavedly i moratorium na další 

průzkumné vrty. Znepokojení budí 

možná těžba břidlicového plynu také v 

Rakousku, kde se zásoby nacházejí 

kousek od hranic s Českou republikou. 

Pozitivně se k možné těžbě nekonven-

čních plynů staví naopak Polsko.  

□ Zdroj: Euractiv.cz: Evropa diskutuje 

o využití břidlicového plynu 

Krkonošský národní park chystá ke svému 50. výročí výstavu i koncert  

VRCHLABÍ (ČTK) - Krkonošský národní 

park (KRNAP) v letošním roce oslaví 

50. výročí od svého založení. Správa 

KRNAP připravuje vydání publikací, 

souhrnnou výstavu a také veřejnou 

oslavu s koncertem.  

Krkonošský národní park byl založený 

17. května 1963. Podle ředitele Správy 

KRNAP Jana Hřebačky historie ochrany 

krkonošské přírody sahá hlouběji do 

historie. "První přírodní rezervaci 

vyhlásil hrabě Harrach v Labském dole 

na Strmé stráni už v roce 1904," uvedl 

Hřebačka, podle kterého mají Krkono-

še výraznou přírodovědnou i kulturní 

hodnotu. "Žijí či rostou zde unikátní 

druhy a současný výzkum ukazuje, že i 

po několika stoletích vědeckého bádá-

ní lze nalézat nové druhy," uvedl Hře-

bačka.  

Správa parku připravila v souvislosti s 

výročím celoroční kampaň nazvanou V 

Krkonoších jsem doma. V květnu vyjde 

kniha mapující historii parku a kom-

paktní disk se vzpomínkami pamětní-

ků. Součástí oslav bude i odborná 

mezinárodní konference Horská chrá-

něná území v měnícím se světě. V 

Krkonošském muzeu ve Vrchlabí bude 

otevřená také souhrnná výstava o 

historii parku.  

Hlavní oslavy pro veřejnost se usku-

teční 17. května ve Vrchlabí, připra-

vené budou soutěže pro děti i dospělé 

a také vystoupení divadelníků a hu-

debníků. Více informací o Krkonoš-

ském národním parku je možné najít 

na www.krnap.cz. 

Prezidentem se stal Miloš Zeman. Zastánce dostavby Temelína a zásahů na Šumavě 

PRAHA (ekolist.cz) - V prvních přímých volbách prezidenta 

České republiky zvítězil Miloš Zeman. Ten s poměrně vyso-

kým náskokem téměř deseti procent porazil Karla Schwar-

zenberga. Miloš Zeman po sečtení všech volebních okrsků 

získal 54,8 % odevzdaných hlasů, zatímco Schwarzenberg 45, 

2 %. Druhého kola voleb se zúčastnilo 59,1 % voličů. Údaje 

zveřejnil Český statistický úřad. 

Miloš Zeman nastoupí do svého úřadu 8. března. V dotazníku 

pro server Ekolist.cz Miloš Zeman uvedl, že bude jednoznač-

ně podporovat dostavbu dalších bloků jaderné elektrárny 

Temelín. Naopak se označuje za odpůrce solárních a větr-

ných elektráren. „Považuji je za ekonomický nesmysl vzhle-

dem k vysokým dotacím“, vysvětluje Zeman. 

Miloš Zeman se dlouhodobě věnuje tématu národního parku Šumava. Podle vlastních slov prosazuje „krásnou zelenou Šu-

mavu, kterou si kvůli zeleným fanatikům nenecháme sežrat kůrovcem“. Podle něj je Šumava hospodářský les nikoliv žádný 

prales. Proto je podle něj zničení podstatné části Šumavy zelenými aktivisty zločinem proti přírodě. Podle Zemana je také 

dobře, že došlo k výměně ve vedení národního parku, „kde jsou konečně v čele duševně zdraví lidé“. 

Podle Miloše Zemana je dosavadní úprava, která umožňuje účast občanských organizací například na stavebním řízení, 

přemrštěná, protože jenom brzdí například užitečné dopravní investice. 

Miloš Zeman se označuje za eurofederalistu. Podle serveru Novinky.cz slíbil v rámci předvolební kampaně, že na pražském 

Hradě vztyčí vlajku Evropské unie, což chápe jako vstřícné gesto k EU. Zároveň ale dodal, že by oplátkou chtěl vyjednat 

spolufinancování výstavby kanálu Dunaj-Odra-Labe, po které podle něj volají české podniky.  

http://www.krnap.cz/


Přijeďte k nám… 

Milkovický kozí pozdrav Standy Pence 

Vážení, dne 12. 12. 2012 to bylo 12 

let, 12 měsíců a 12 dní, co jsem se 

přestěhoval na samotu Milkovice v 

Českém ráji. Jde o statek, který leží 

na jižním svahu prvního pískovcového 

kaňonu, a tím vytváří polabskou 

vstupní bránu do Českého ráje. 

Záměrem mého pobytu zde bylo vy-

tvoření přirozeného místa, sloužícího 

jednak návštěvám dětí a mládeže v 

rámci ekologické výchovy, tak i pro-

storu pro možnost pořádání setkání s 

hudebními doprovody. 

Oboje se daří. Od začátku chovám 

kozy a osly, nikoliv pro výkrm, ale pro 

volnou pastvu a radost návštěvníků. 

Těch k nám v rámci školních nebo 

oddílových výletů zavítá během roku 

vždy několik. Dveře jsou u nás otevře-

ny i těm, co chtějí ve volné přírodě 

přiložit ruku k dílu a při tom si odpo-

činout od tlaku velkoměst v přírodě. 

Kozí mejdan, tak se jmenuje letní 

kulturně-společenská slavnost během 

srpnového úplňku, která má na svém 

kontě už přes 100 dnů. Setkání je 

hojně navštěvováno a oblíbeno přede-

vším těmi, co si nepotrpí na předem 

připravené programy, stánkaře, pořa-

datele, vstupné a nalinkovaný život 

vůbec. Zahrát hudbu a divadlo může 

každý, kdo si troufá. 

Mezi další milkovické aktivity patří 

drobná obnova kulturních památek v 

okolí, udržení povědomí o historii 

nejen tohoto místa. 

 

Na internetu můžete najít informace: 

 o ekologickém a výchovném zaměření – www.milkovice.cz 

 archiv a živé vysílání z Milkovic: www.kozitelevize.cz 

 jednu z prvních internetových stránek v Čechách, která informuje o Milkovických aktivitách: www.kozy.cz 

 stránky o historii nejen našeho okolí: http://odboj.jicinsko.cz nebo www.svazky.cz 

V případě, že byste chtěli přijet, buď 

se v rámci dětského výletu podívat na 

zvířátka a přírodu, nebo si odpočinout 

u smysluplné práce, stačí se ozvat. 

Jestli byste si chtěli u nás zahrát buď 

hudbu, nebo divadlo, případně uspo-

řádat v rámci některého setkání au-

torské čtení, stačí to samé. 

Kozí mejdan se uskuteční již po 

třinácté, a to od středy 21. srpna 

do neděle 25. srpna 2013 v Milkovi-

cích u Libáně – uprostřed mezi So-

botkou a Kopidlnem. 

Bohužel, i přes všelijaké žádosti a 

supliky směrem k zodpovědným mís-

tům a nadacím, se nám nepodařilo 

sehnat jednorázové finanční prostřed-

ky pro vytvoření hygienického zázemí 

pro delší pobyt školních dětí a dalších 

návštěv. Stejně tak finance na vytvo-

ření stabilního pódia, nového krovu 

nad stodolou s přístřešky. V případě, 

že by Vás napadlo, jak nejlépe mate-

riál na výstavbu shora uvedeného 

sehnat, nebo jek zajistit finanční 

prostředky na nákup potřebného, 

prosím ozvěte se. Jestli nás sami 

můžete finančně podpořit buďto jed-

norázovým osobním darem, nebo 

firemním sponzorským příspěvkem, 

tak na http://www.milkovice.cz/pro-

dobrovolniky-a-sponzory/ je uvedeno 

číslo účtu na nás i sponzorská smlouva 

do účetnictví. 

Děkuji Vám za náklonnost a trpělivost 

Srdečně zdraví 

Stanislav Penc, tel: 605/701081 

http://www.milkovice.cz/
http://www.kozitelevize.cz/
http://www.kozy.cz/
http://odboj.jicinsko.cz/
http://www.svazky.cz/


Co je u nás nového… 

Krnovský Orsej kvete i v zimě 

Ve slezském městě Krnově působí klub přátel 

přírody Orsej. Činnost nevynechává ani v zimě - a 

tady je přehled jeho minulých akcí: 

V prosinci návštěva opery Nabucco v Národním 

divadle moravskoslezském v Ostravě. Vánoční 

setkání rodin s dětmi v Břidličné s pečením per-

níčků, výrobou dárků, společnou večeří a zpívá-

ním. Návštěva Vánočního jarmarku na zámku v 

Linhartovech, v Holčovicích i v Krnově. Čtyři 

adventní koncerty v kostele ČCE. Koncert Krnov-

ského dechového orchestru mladých. Koncert 

dětské cimbálové muziky Cvilíňa.  

Po svátcích se za mrazivého počasí konala vy-

cházka na Lač v Hynčicích. První den v roce 2013 

se konal Novoroční výstup přes vrch Cvilín na 

zříceninu hradu Šelemburk. 

□ Mirka Šimarová, KPP Orsej, Krnov 

Náš člověk nejlepším dobrovolníkem v Olomouckém kraji 

Náš kamarád a člen Radek Hracho-

vec (na fotce s bratrem Matějem, 

Radek je vpravo) byl v sobotu 22. 

prosince oceněn jako nejlepší dobro-

volník Olomouckého kraje v oblasti 

děti, mládež a volný čas. Na slavnosti 

spojené s koncertem v chrámu sv. 

Mořice dostal (a s ním dalších 7 dobro-

volníků v různých oblastech) ce-

nu Křesadlo. Ta se v našem kraji udě-

lovala poprvé loni, letos tedy byla 

oceněna druhá várka dobrovolníků.  

Radek byl nominován proto, že jako 

koordinátor dal podobu české části 

mezinárodního projektu zaměřeného 

na odbourání nežádoucích trendů v 

chování dětí a mládeže "Move It", kdy 

20 dětí z pěstounských rodin absolvo-

valo několik víkendů, kde se formou 

zážitkové pedagogiky učily výhody 

spolupráce, umění zdravého sebepro-

sazení a principům tolerance odlišnos-

tí a jiných názorů. 

Křesadlo je přitom celostátní iniciati-

va. Historii oceňování dobrovolníků 

touto cenou přiblížil Jiří Tošner, který 

na slavnost zavítal z pražského národ-

ního dobrovolnického centra Hestia: 

"Myšlenka každoročního ocenění dob-

rovolníků vznikla v rámci Mezinárodní-

ho roku dobrovolníků v roce 2001. Na 

mezinárodní konferenci o dobrovolnic-

tví v Kroměříži na jaře 2001 řekla 

Arlene Schindler, dlouholetá propagá-

torka dobrovolnictví v USA: Je to oce-

nění pro obyčejné lidi, kteří dělají 

neobyčejné věci, a motto bylo na 

světě. Hledali jsme ještě název ceny a 

shodli jsme se na názvu Křesadlo." 

Celý proces od nominací po slavnostní 

vyhlášení zajišťovala jako loni společ-

nost Maltézská pomoc, o. p. s. Ta také 

zajistila vhodné spojení oceňování pod 

záštitou primátora statutárního města 

Olomouce pana Martina Novotného s 

prostředím chrámu sv. Mořice a kon-

certu sboru Schola Gregoriana Pragen-

sis. Také následný raut na svatomořic-

ké faře dovolil všem oceněným i jejich 

příznivcům, aby se v předvánočním 

čase odstřihli od takřka povinné stre-

sující atmosféry, což se cení dvojná-

sob.     

□ Hynek Pečinka, KPP Malá liška, Olo-

mouc 

Klub Přátel přírody z Liberce měl výroční schůzi 

V sobotu 26. ledna proběhla v restau-

raci Hotelu Liberec v centru téhož 

města výroční členská schůze místního 

klubu Přátel přírody. Zúčastnili se 

téměř všichni členové klubu, v sále 

byla třicítka lidí. Tu doplnili zástupci z 

ústředí asociace Přátel přírody ČR.  

Hodnotil se uplynulý rok, kdy klub 

uspořádal několik akcí, i do zahraničí.  

V plánu na rok 2013 jsou každý měsíc 

jeden turistický výšlap, týdenní zájezd 

do jižních Čech a druhý do Rakouska.  

Liberečtí se chystají také na dva kon-

certy do pražského Rudolfina a chtěli 

by také opět ve spolupráci s němec-

kými kolegy z Hartau na jaře uspořá-

dat EUROREGIO pochod. 

http://www.pratele-prirody.cz/userFiles/novinky/2013/televizni-vysilac-jested-zima.jpg
http://www.pratele-prirody.cz/userFiles/novinky/2013/televizni-vysilac-jested-zima.jpg


Arabela lyžuje 

u Lucifera, 

bydlí u Máji 

Není těch pohádkových 

postav nějak moc na-

jednou? Pojďme si to 

vysvětlit. 

Liberecké Centrum 

volného času Arabela 

nabízí i v této zimní 

sezóně lyžařskou ško-

lu na svahu Luci-

fer v Jizerských horách 

v obci Josefův Důl. Učí 

děti od 3 let, ale klienti 

jsou i dospělé osoby. 

"Naše lyžařská škola je 

žádaná pro individuální 

přístup ke klientům, 

jeden instruktor se 

stará o jednoho klien-

ta." říká vedoucí týmu 

Helena Štrofová. "Díky příjemně pomalému vleku Malý Lucifer a mírnému svahu se můžete v klidu naučit lyžovat, ostatní 

zdatnější lyžaři mohou jezdit na Velkém Luciferu poblíž." A ta Mája? Tak se jmenuje penzion poblíž sjezdovky, kde se 

můžete ubytovat. Více: http://centrum-arabela.webnode.cz/ 

Na skok pod střechu světa aneb Tibet nejen teoreticky 

Svoboda je základ všeho. To si uvědomují i olomoučtí Přátelé přírody z klubu Malá liška. Proto opět po roce mezi sebou ve 

svém Fox Clubu uvítali kolegy ze sdružení M.O.S.T., kteří si ve čtvrtek 24. ledna vpodvečer připravili pásmo povídání a 

promítání o životě v Tibetu a aktuálních problémech. To vše bylo doplněno možností ochutnat tibetský slaný čaj s máslem 

a následně ho zapít punčem.  

Hned po zahájení se do povídání dal Jigme Tenzin, Tibeťan žijící nyní v Ostravě 

se svou českou rodinou. Dozvěděli jsme se tak všechno z první ruky. Jigmeho 

slova doprovázelo promítání ilustračních fotek. Letem tibetským světem jsme 

se dostali k tomu, jak se žije v rodinách, jak se chodí do školy, jaký je vliv Číny 

na tradiční tibetské hodnoty, jak se žije exulantům pod horami v Indii. S sebou 

měl Jigme také některé věci denní potřeby, které kolovaly plným sálem. Násle-

dovala zajímavá diskuse. 

V pauze jsme hostům nabízeli zmíněný čaj a byl prostor pro další, už soukromé 

dotazy. Jigme s rodinou spěchali domů, ale návštěvníci je hned tak nepustili a 

chvíli byla kolem nich tlačenice, jako kdyby přijel prezident. 

Ve druhé části večera se dostala ke slovu Karin Majerová, kterou doplňoval její 

muž Michal. Seznámili nás s tím, čemu se věnuje sdružení M.O.S.T. tady v Čes-

ku, ale zejména v Indii mezi Tibeťany žijícími v nechtěném exilu. Zde v Česku 

jsou to různé přednášky a organizování dobrovolníků, kteří vyjedou přímo do 

Indie nebo do Číny. Na místě je to pak pomoc se vzděláváním dětí a zajišťová-

ním prostředků pro základní obživu rodin - např. akce Koza pro Tibet. 

Podobná setkání jsou pro nás, Přátele přírody, opravdu důležitá. Dozvídáme se 

na nich víc, než se běžně píše v novinách či na Internetu. Zároveň nám dávají možnost nahlédnout na jiné způsoby života 

jinde na Zemi - a možná si z nich něco vzít pro ten náš život. A potvrdit si, že všude je chleba o dvou kůrkách. 

Pokud byste chtěli na dobrou věc přispět třeba jen trošičku, je tu možnost: DMS PROTIBET na tel. č. 87 777. Cena 1 DMS je 

30 Kč, organizace obdrží 27 Kč. Můžete také navštívit olomoucký Festival pro Tibet, který proběhne 5. března v Jazz Ti-

bet (jak jinak) Clubu. 

□ Hynek Pečinka, KPP Malá liška, Olomouc 

http://centrum-arabela.webnode.cz/
http://www.protibet.org/
http://www.protibet.org/festival-pro-tibet.php


Co se děje jinde… 
Tip z Rakouska: Na sněžnicích zimní krajinou 

Zimní krajinu pokryl bílý prašan. Stromy mají čepice ze sněhu, zvířata po 

sobě v bílé krajině zanechala stopy, sněhové krystaly se třpytí ve slunci. 

Prostě dokonalá zimní idyla, která láká k návštěvě přírody. 

V poslední době je v kursu pěší a vysokohorská zimní turistika se sněžnicemi. 

Túry se sněžnicemi lze podnikat, i když je sněhu nedostatek nebo jste zrovna 

v nížině. Člověk si tak užije zimu bez ruchu kolem sjezdovek. Se sněžnicemi 

na nohou se budete nad sněhovou pokrývkou téměř vznášet. Jen sklouznutí s 

kopce se musí trochu nacvičit, ale jinak je to obrovská zábava. Sněžnice 

zkrátka použijete jak na procházku někde v polích, tak při výstupu do zim-

ních hor.  

V Rakousku se zimní turistice se sněžnicemi věnují Přátelé přírody (Natu-

rfreunde). Spousta jejich místních skupin nabízí možnost si sněžnice vyzkou-

šet nebo vypůjčit včetně dalšího vybavení. V nabídce jsou i výlety se sněžni-

cemi s průvodcem. A kdo chce do tohoto nového sportu proniknout hlouběji, 

může si vybrat hned z několika zimních kurzů.  

□ Birgit Machtinger, Přátelé přírody Rakousko  

Recept německých Přátel přírody: Matka s dcerou na sněhu  

Lyžařská škola německých Přátel přírody ve Stuttgartu nabízí o víkendu 8. – 10. března 2013 zajímavou zimní akci pro 

všechny aktivní maminky, které mají rády sníh, a samozřejmě i pro jejich dcerky. Nepůjde jen o společné sjezdování, 

připraveno je nejedno dobrodružství, hry s lyžemi i bez nich a mnoho dalšího. 

Ubytování je zajištěno na chatě Singer Hütte v lyžařském rezortu Hahnenkamm v Reutte im Tirol. Na chatu se lze dostat 

jen na lyžích s malým batůžkem na zádech, takže všechny objemné kufry se šminkami musí zkrátka zůstat doma. Více 

info: www.naturfreunde-schneesport.com/content/mutter-und-tochter   

□ Samuel Lehmberg, Přátelé přírody Německo 

Jak jsme oslavili 100 let saských Přátel přírody 

Na den přesně po 100 letech, 24. 

Listopadu 2012, si naši sousedé, Přáte-

lé přírody v Sasku připomněli výročí 

založení své organizace slavnostním 

zasedáním v Domě odborů v Drážďa-

nech. Účastníky z desítky místních 

organizací v Sasku přivítal saský před-

seda Tilmann Schwenke a následně i 

prezident Mezinárodních Přátel příro-

dy z Vídně Manfred Pils. 

Pro nás, přeshraniční Přátele přírody, 

byla obzvlášť zajímavá přednáška o 

historii organizace v Německu, kon-

krétně Sasku. Základní organizace byly 

vesměs zakládány před první světovou 

válkou. Členové byli pracovití a aktivní 

a tak záhy provozovali řadu domů 

Přátel přírody - „Naturfreundehausů“. 

Spolkový život vzal za své po nástupu 

Adolfa Hitlera k moci v roce 1933. 

Organizace byla zakázána, ale pro nás 

účastníky z Jablonce nad Nisou bylo 

překvapujícím zjištěním, že se nadále 

rozehnaní němečtí členové setkávali 

na našem území v chatě Přátel přírody 

na Bedřichově v Jizerských 

horách - dnes Presidentská 

chata. Po válce se v Sasku, 

na rozdíl od západních 

spolkových zemí, nepoda-

řilo obnovit činnost až do 

roku 1990, kdy se po sjed-

nocení Německa mohla 

organizace konečně znovu 

ustavit v podobě z roku 

1933.  

Jsme rádi, že sto let staré základy 

byly postaveny tak pevně, že přežily 

politickou nepřízeň mnoha let. Naše 

jablonecká organizace dnes úzce spo-

lupracuje s organizací z Löbau a spo-

lečně se účastníme akcí pořádaných 

jednou či druhou stranou. Hranici 

mezi sebou jsme už dávno zbořili. 

Všichni společně využíváme sítě Domů 

přátel přírody v Německu k ubytování 

za velmi výhodných podmínek rovných 

pro všechny. Doporučujeme i ostatním 

členům naší organizace, škoda této 

možnosti nevyužít! Společné akce nám 

pak umožňují poznat zemi sousedů 

lépe, než s cestovní kanceláří, a napl-

ňují tak původní ideály zakladatelů 

Přátel přírody.  

□ Sylvie a Vlastimil Staňkovi, ČSTS 

Přátelé přírody, Jablonec n. Nisou 

http://www.naturfreunde-schneesport.com/content/mutter-und-tochter


Máme zelenou… 

Slovo nejvyššího 

 
Milí Přátelé přírody, milí čtenáři! 

Na sklonku roku 2012 mi připadá vhodné ohlédnout se za 

tím, co se v něm událo, a zmínit to, co nás čeká. 

Podíváme-li se na uplynulý rok pohledem ochrany přírody a 

životního prostředí, nelze přehlédnout několik vážných 

neúspěchů. Pod tíhou nekončící finanční krize se bezmocní 

politici věnovali uklidňování zjitřených trhů, zatímco soci-

ální a ekologické aspekty, po nichž veřejnost volala, necha-

li bez povšimnutí. Neslavnou nejviditelnější ukázkou toho-

to postoje byla světová klimatická konference v Dauhá, 

která nebyla ničím jiným než summitem „obnovitelných 

slibů“. Opět nedošlo k žádné dohodě na snižování CO2, 

opět nebyly přijaty závazné přísliby kompenzací nej-

chudším zemím planety, které – historicky vzato – téměř 

vůbec nepřispěly ke změnám klimatu způsobeným člově-

kem, zatímco jimi trpí nejvíce. 

Na pozadí tohoto selhání s celosvětovým dopadem spousta 

států upřednostnila své sobecké jednostranné rozpočtové 

zájmy bez ohledu na zájmy trvale udržitelného rozvoje. 

Pouze na nevládních organizacích zůstala role prosazovat 

hodnoty a zájmy životního prostředí. Tomu se věnují mimo 

jiné i Přátelé přírody, jednak formou velkých mezinárod-

ních projektů (například „Přátelé přírody proti EURATO-

Mu“), místních rozvojových iniciativ (například „Krajina 

roku“, která byla oceněna OSN) nebo třeba účastí 

v evropské občanské iniciativě „Právo na vodu je lidským 

právem“. Nerad bych ale zapomněl i na četné národní 

iniciativy a aktivity na místní úrovni Přátel přírody. 

Právě se rozbíhá několik klíčových aktivit Mezinárodních 

Přátel přírody: Projekt „Water Ways“ (v Česku pod názvem 

Voda základ života) bude nově probíhat na mezinárodní 

úrovni, proběhne také velké setkání u příležitosti zahájení 

Krajiny roku 2013/2014 v Údolí Horního Rýna (13. – 14. 

dubna ve švýcarské Basileji) a pozornost si zaslouží také 

vzájemné kontakty evropských a afrických Přátel přírody. 

Aby se tyto, ale i další naše plány podařilo uskutečnit, 

bude třeba podpora našich členů a spolupracujících part-

nerů. Právě oni dávají našim plánovaným projektům a 

kampaním výslednou podobu a jsou důkazem, že naše hnutí 

zní jedním hlasem – za podporu sociálně citlivého rozvoje 

ve znamení větší solidarity, tolerance a zřetelného pově-

domí o dopadech na naše životní prostředí. 

Na závěr bych vám rád jménem prezidia Mezinárodních 

Přátel přírody i kolektivu našeho ústředí upřímně poděko-

val za práci, kterou jste v roce 2012 odvedli, a do nového 

roku vám popřál dobrý start! 

Manfred Pils 

prezident Mezinárodních Přátel přírody 

  Oslavte to s přáteli! 

Ve švýcarské Basileji proběhne 13. dubna velkolepá slavnost u příležitosti zahájení kampaně Krajina roku 2013/2014 

Údolí Horního Rýna. Očekává se, že dorazí více než 800 členů Přátel přírody z Francie, Německa a Švýcarska, na jejichž 

hranicích Krajina roku leží, ale také hosté odjinud z Evropy. 

Slavnost otevřou prezident Mezinárodních Přátel přírody Manfred Pils, primátor Basileje Guy Morin a předseda Horno-

rýnské konference Urs Würthrich v sobotu ráno v Parku Tří růží. Slavnost bude pokračovat v parku Saalbau v duchu 

hesla „kultura – hudba – tradice“. Je připraven program s vystoupením umělců z několika zemí, tradiční hudba a tance. 

Také kulinářské speciality, veletrh možností trávení volného času v regionu a mnohé další. V neděli pořadatelé nabíd-

nou různé vycházky Basilejí. 

Čeští Přátelé přírody na slavnost vypravují autobus, a jelikož je to docela daleko, chtějí příjemný zážitek ještě umoc-

nit poznáním okolního kraje. Nejen autobusem, ale pěšky či na kole, se mohou zájemci seznámit s krajinou Porýní a 

Černého lesa. Na poslední straně je přehledový leták, na našem webu podrobnosti. 

www.pratele-prirody.cz 

 



 

1.001x jako doma v několika světadílech!  

Cestujete-li s rodinou či přáteli do zahraničí, zkuste 

využít netradiční nabídku mezinárodního hnutí Přátel 

přírody, kteří provozují více než 1.000 ubytovacích 

možností v Evropě, v Africe, Asii i Americe. V nabídce 

je vše od jednoduchého ubytování samoobslužného 

typu až po hotely, se sezónním či celoročním provo-

zem, od domů na pláži po chaty ve velehorách. 

Domy Přátel přírody na rozdíl od běžného ubytování 

nabízejí vždy něco navíc: programy a balíčky pro 

volný čas, přátelské přijetí a pomoc hostům 

v několika jazycích. Chcete-li objevovat přírodu a 

místní kulturu, anebo pouze relaxovat, jsou pro vás 

Domy Přátel přírody tím pravým místem, které byste 

si neměli nechat ujít. Zde je několik důvodů: 

Přátelé přírody vítají všechny příchozí, v jejich Domech vznikají zde nová a utužují se stará přátelství. Jsou 

také přátelské k rodinám, zaměřené na trvale udržitelný a k přírodě ohleduplný turismus. Domy Přátel přírody 

jsou vždy dostupné veřejnou dopravou. Nabízejí ubytování za rozumnou cenu, pohostinnost, útulnou atmosfé-

ru. Můžete si zde opravdu odpočinout, ochutnat místní kuchyni, anebo si sami uvařit, co máte rádi. Ve většině 

z Domů můžete využít balíčky aktivit připravené 

na míru rodinám či skupinám. 

Zatím jsou Domy Přátel přírody záležitostí pře-

devším západní Evropy - zvlášť v Rakousku a 

Německu jsou jich stovky, v ostatních státech 

Evropské unie je ale také najdeme. Kromě toho 

vás Přátelé přírody uvítají i v Nepálu, Spojených 

státech, Chile či v africkém Senegalu. Na rok 

2012 se i v Česku chystá otevření Domu Přátel 

přírody, nedaleko Olomouce.  

Najděte si ubytování pro dovolenou podle své 

chuti 

na http://www.friendsofnaturehouses.net, ne-

budete ani trochu litovat. 

 

 

Domy Přátel přírody v Česku: 

Srubová základna pod náchodským Zámkem 

Turistická základna v Javorku 

Táborová základna v Rajnochovicích 

 

Přátelé přírody ČR * Senovážné nám. 24, 116 47 Praha 1 

T: 603 438 822, E: info@pratele-prirody.cz 

http://www.friendsofnaturehouses.net/
http://www.pratele-prirody.cz/nabidky-pro-cleny-i-necleny/turisticka-zakladna-v-nachode---adrspach-a-broumovsko-nadosah
http://www.pratele-prirody.cz/nabidky-pro-cleny-i-necleny/turisticka-zakladna-javorek
http://www.dlazka.cz/ubytovani/rajnochovice/
mailto:info@pratele-prirody.cz
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